
P r e c h o d  c e z  H o r u  b l a h o s l a v e n s t i e v  

Zvonku, alebo zvnútra? 
Na všetko môžeme pozerať zvonku alebo zvnútra.  

Ak na to pozeráme zvonku, je to informácia, vedomosť, niečo, čo poznávame, hovoríme, ale 

netýka sa nás to. Takto môžeme žiť aj kresťanstvo: ako nejaký súbor poznatkov, informácií, ktoré 

sme sa dozvedeli, ktoré sme sa naučili a s ktorými, samozrejme, súhlasíme - rovnako, ako sme v 

škole prijali a súhlasili s poznatkami o uhoľnom priemysle Ukrajiny alebo delení buniek na 

prokaryotické a eukaryotické.  

V tomto duchu môžeme byť na omši, zúčastniť sa jej a to bez toho, aby sa nás nejako týkala. 

Zvonka. Niečo, na čom sme. Môžeme si takto odbaviť modlitbu. A to aj ako tzv. "praktizujúci 

katolíci" či ako kňazi. Áno, omša sa dá aj slúžiť takto zvonka, nezaangažovane. Môžeme sa 

pritom dokonca aj rozcítiť - podobne ako nad knihou či filmom. Stále ale je to len niečo, 

čo robíme. Čoho sa zúčastňujeme. Stále sme ešte von.  

Viera znamená vojsť dovnútra. Vojsť do skutočnosti, ktorou je Kristus. Vojsť do Krista, doslova. 

Vojsť do Jeho Kráľovstva. Doslova.  

Keď to urobíme, tak všetko sa mení. Zrazu sa nás všetko týka, bytostne a hlboko. Všetko ožíva. 

Všetko sa prebúdza. Omša už viac nie je niečo, na čom sme prítomní a čoho sa zúčastňujeme. 

Zrazu sme v nej! Modlitba viac nie je niečo, čo robíme či odbavujeme. Stáva sa živou 

skutočnosťou, v ktorej sme. Je to niečo, čo žijeme. Nie prežívame, nejako citovo. Stáva sa to 

vyjadrením, uskutočňovaním nášho života, ktorý žijeme, skúsenosti, ktorú zakúšame, identity, 

ktorou sme, reality, v ktorej jestvujeme. Všetko je zrazu plné, všetko sa zrazu stáva skutočným. 

Všetko je plné zmyslu a významov. Omša môže trvať dve hodiny - len taká "obyčajná", pretože 

si vychutnávame každé jej slovo, každé jej gesto, plní bázne, plní vzrušenia. Sme vnútri. V tom. 

Všetko je živé, všetko je plné Moci, plné Krista, plné Milosti. V jedinom záblesku sa z liturgie 

stáva nesmierne krásna a úchvatná Božia "vec". Alebo adorácia. Ak sme na nej zvonka, môže to 

byť dokonca otupná hodinka, počas ktorej máme sklon nejako ju vyplniť nejakou činnosťou, 

modlením sa nejakej modlitby a tak. Ak sme na nej zvnútra, stáva sa zrazu celým vesmírom, do 

ktorého sa plní údivu a rozkoše ponárame.  

"Boh, bohatý na milosrdenstvo, pre svoju nesmiernu lásku, ktorou nás miluje, hoci sme boli pre 

hriechy mŕtvi, oživil nás s Kristom  … Lebo spasení ste milosťou skrze vieru:" (Ef 2, 4-5.8) 

Je naozaj rozdiel, keď kresťanstvo praktizujeme ako ľudia zvonka, alebo ho žijeme, v ňom 

žijeme, ako synovia a dcéry Boha, vnútri a zvnútra! Vierou ostávame v Kristovi. Eucharistiou 

ostáva On v nás. Spolu to je Cirkev, Kristovo Telo, Vinič, Kristus sám.  



Kým ako ľudia žijeme vonku, berieme ohľady na vonkajší svet, veď v ňom žijeme a často robíme 

ohľadom kresťanstva kompromisy. Ak ale vojdeme dovnútra, Kristus sám sa stáva našim svetom, 

Kráľovstvom, v ktorom žijeme. Čas kompromisov skončil. Prečo by sme ich robili? Už vonku 

nežijeme. Už sme vnútri. Už žijeme vnútri. Tu sme doma, nie tam! "Chcem si teraz nakloniť ľudí 

alebo Boha" (Gal 1, 10)? Samozrejme, že Boha!  

"Neslúžte iba naoko, ako tí, čo sa chcú páčiť ľuďom, ale ako Kristovi služobníci, ktorí z tej duše 

plnia Božiu vôľu." (Ef 6, 6) 

"Ak ostanete vo mne a moje slová ostanú vo vás, proste, o čo chcete, a splní sa vám to" (Jn 15, 7). 

Buďte, čím len chcete, a bude to vždy dobré a v poriadku. "Miluj, a rob, čo chceš," (sv. Augustín). 

Ak sme v Kristovi, nemôžeme, nedokážeme byť iným, než deťmi Boha. Preto "kto ostáva v ňom, 

nehreší; kto hreší, ten ho nevidel, ani nepoznal. … Kto sa narodil z Boha, nepácha hriech, lebo 

v ňom ostáva jeho semeno; a nemôže hrešiť, pretože sa narodil z Boha" (1Jn 3, 6.9). Ak sa Boh 

stal mojim Otcom a Kristus mojim svetom, môžem v Ňom a tak aj ja byť synom a žiť ako syn.  

Kto teda sme? 
Sme synovia a dcéry Boha.  

Vo viere v Krista a voči Kristovi Bohu sme spoznali svoju malosť a ničotnosť, od ktorej menšej 

už niet. Ba viac, sme nielen malí a ničotní, ale až doteraz ešte aj hriešni a nevďační. "Keď to videl 

Šimon Peter, padol Ježišovi k nohám a povedal: "Pane, odíď odo mňa, lebo som človek hriešny"" 

(Lk 5, 8).  

V nádeji Evanjelia sme spoznali svoju z milosti a lásky Boha darovanú veľkosť, dôstojnosť, 

vzácnosť, nesmrteľnosť a slávu detí Boha, ktorú v Kristovi máme a od ktorej nič väčšie už niet. 

"Pozrite, akú veľkú lásku nám daroval Otec: voláme sa Božími deťmi a nimi aj sme. Preto nás 

svet nepozná, že nepoznal jeho. Milovaní, teraz sme Božími deťmi, a ešte sa neukázalo, čím 

budeme. Vieme však, že keď sa on zjaví, budeme mu podobní, lebo ho budeme vidieť takého, aký 

je" (1Jn 3, 1-2).  

Sme súčasne malí aj veľkí. Sme najmenší možní a nezbláznime sa z toho, alebo sme súčasne 

veľkí v Kristovi. A sme veľkí, najväčší možní, bohovia v Bohu, ale nespyšnieme z toho, lebo nič 

z toho nie je z nás a sami osebe sme tí najmenší možní. "Boh, bohatý na milosrdenstvo, pre svoju 

nesmiernu lásku, ktorou nás miluje, hoci sme boli pre hriechy mŕtvi, oživil nás s Kristom — 

 milosťou ste spasení —   a s ním nás vzkriesil a daroval nám miesto v nebi v Kristovi Ježišovi" 

(Ef 2, 4-6).  

Čo do seba, žijeme uvoľnenosť bezstarostnosti a apatheie, pretože sami voči sebe a pred sebou 

sme synmi Otca v Synovi. Netúžime po ničom zo sveta, pretože nič väčšie ani lepšie, než čo už 

máme, neexistuje. "Veď nič z toho, čo je vo svete, ani žiadostivosť tela, ani žiadostivosť očí, ani 



honosenie sa bohatstvom, nie je z Otca, ale zo sveta. A svet sa pominie, aj jeho žiadostivosť. Kto 

však plní Božiu vôľu, ostáva naveky" (1Jn 2, 16-17). Nemáme ani z ničoho strach, pretože našim 

ockom je sám Boh a Jemu sa nič nevymkne z rúk a On nedopustí nič, čo by nebolo na naše dobro 

a "v tomto všetkom slávne víťazíme skrze toho, ktorý nás miluje" (Rim 8, 37). Žiadostivosť aj 

strach sme nechali za sebou.  

Čo do sveta žijeme milosrdenstvo a po vzore Otca a na podobu Krista sa učíme byť svetu okolo 

nás bohmi a otcami a matkami.  

• Voči prírode sa učíme byť ako Otec, Stvoriteľ, vytúženými a očakávanými Božími synmi, 

"veď stvorenie túžobne očakáva, že sa zjavia Boží synovia. … aby malo účasť na slobode 

a sláve Božích detí" (Rim 8, 19,21).  

• Voči ľuďom sa učíme byť ich zástancami a dobrodincami tiež po vzore prozreteľného a 

starostlivého Otca. "Kým teda máme čas, robme dobre všetkým, ale najmä členom rodiny 

veriacich" (Gal 6, 10), "nedaj sa premôcť zlu, ale dobrom premáhaj zlo" (Rim 12, 21).  

• Nakoniec, staráme sa o ich spásu a pripájame sa tak ako spolupracovníci ku Kristovi 

Vykupiteľovi a Spasiteľovi, ktorého Otec poslal pre našu spásu a ktorý nás do tohto svojho 

diela priberá a hovorí: "Pokoj vám! Ako mňa poslal Otec, aj ja posielam vás" (Jn 20, 21).  

"Milujte svojich nepriateľov, dobre robte, požičiavajte a nič za to nečakajte! Tak bude vaša 

odmena veľká a budete synmi Najvyššieho, lebo on je dobrý aj k nevďačným a zlým. Buďte 

milosrdní, ako je milosrdný váš Otec" (Lk 6, 35-36)! "Choďte do celého sveta a hlásajte 

evanjelium všetkému stvoreniu. Kto uverí a dá sa pokrstiť, bude spasený; ale kto neuverí, bude 

odsúdený" (Mk 16 15-16).  

Medzi sebou žijeme ako oddaní a verní súrodenci, skutoční  bratia a sestry, Boží Pokoj, čiže 

lásku a jednotu Trojice vo vzájomnom odpustení a prijatí sa navzájom bez nárokov, súdov, 

očakávaní, súperenia, závisti, či čohokoľvek zištného, dokonale a úplne slobodní od ega, od 

každého sebectva - čiže svätí a schopní takejto lásky a takejto jednoty. "Nové prikázanie vám 

dávam, aby ste sa milovali navzájom. Aby ste sa aj vy vzájomne milovali, ako som ja miloval vás. 

Podľa toho spoznajú všetci, že ste moji učeníci, ak sa budete navzájom milovať" (Jn 13, 34-35) 

A tak pred sebou sme synmi, svetu otcami, sebe navzájom bratmi. V sebe žijeme uvoľnenosť detí 

Boha. Voči svetu žijeme milosrdenstvo Otca. Medzi sebou žijeme Boží Pokoj Božieho 

Trojičného života, Jeho jednoty a lásky vo svätosti a dokonalosti.  

Takto sa stávame Rodinou Boha, domácimi Boha, obyvateľmi a dedičmi a teda v Bohu aj 

majiteľmi Kráľovstva, v ktorom takto už teraz žijeme a už teraz máme na ňom podiel: na jeho 

živote, na jeho práci a diele, na jeho radosti, pokoji a blaženosti. "A že ostávame v ňom a on v 

nás, poznávame podľa toho, že nám dal zo svojho Ducha" (1Jn 4, 13).  

Plní radosti otvorene a navonok, pred tvárou sveta naplno žijeme a užívame si svoju slobodu a 

svoj nový život a konáme svoj nový, Boží, biznis. Je len prirodzené, že vzbudzujeme pozornosť 



sveta, pretože sme tak iní, tak odlišní, skutoční mimozemšťania. Niektorým sa to páči. Časom sa 

z nich možno tiež stanú deti Boha ako my. Iným sa to nepáči, prekáža in to. Budú nás nenávidieť 

a prenasledovať. Ale jedno možné nie je: aby sme ostali nepovšimnutí a svetu ukradnutí - nie, ak 

naozaj kresťanstvo žijeme a kresťanmi sme! Toto je jedna zo spätných väzieb, ktoré máme a 

ktoré naznačujú, ako na tom sme: "Spomeňte si na slovo, ktoré som vám povedal: Sluha nie ja 

väčší ako jeho pán. Ak mňa prenasledovali, budú prenasledovať aj vás; ak zachovávali moje 

slovo, budú zachovávať aj vaše. Ale to všetko vám budú robiť pre moje meno, lebo nepoznajú 

toho, ktorý ma poslal" (Jn 15, 20-21), hovorí Ježiš.  

 Keď myšlienky sa túlajú, alebo 

o roztržitosti srdca 
"Synu, ak budeš na mňa dávať pozor, poučíš sa, a keď sa mi mysľou venuješ, staneš sa múdrym." 

(Sir 6, 33) 

Myšlienky. Kto ich ovládne? A pritom v nich trávime svoj čas a mrháme svoju energiu. Nie, že 

by sme nemali myslieť. Naopak! Náš problém nie je v tom, že myslíme a uvažujeme! Je v 

presnom opaku, v tom, že väčšinou sa v mysli zaoberáme hlúposťami. Tak nás myseľ odvádza 

od toho, čo je skutočné.  

"Lebo znútra, z ľudského srdca, vychádzajú zlé myšlienky... " (Mk 7, 21) 

Nie je to ale o tom, že keď je naše srdce, čiže naše ja, zmätené, ak nevieme, kto sme, kam patríme, 

čo chceme,... - tak sú zmätené aj naše myšlienky? Sú ako silné kone, pripravené ťahať voz, lenže 

nikde viet kočiša, ktorý by im ukázal, kam sa vybrať - a tak sa túlajú sem a tam, do kruhu, 

presťahujú sa medzi sebou... Nie je to len o disciplíne mysle. Ešte predtým musí si byť naše srdce, 

čiže my sami, isté tým, kto je a kam smeruje, čo chce a kde to je.  

Často sa sťažujeme na roztržitosť pri modlitbe. Neuvedomujeme si, že sme takto roztržití 

neustále, celý svoj život. Nie naše myšlienky, ale samo naše srdce je roztržité! Práve preto 

riešením nie je snaha sústrediť sa, dokonca len na modlitbu počas modlitby. Riešením je ujasniť 

si, kto sme a čo chceme a kam patríme a kam smerujeme. Ukončiť roztržitosť samého nášho 

života. Kým nevieme kto naozaj sme a čo naozaj chceme, iné to nebude.  

Znova sme pri viere a nádeji. Z nich sa rodí láska, čiže túžba žiť veci, ktoré nám Boh daroval. 

Ona je naším kočišom. Ona vedie voz nášho bytia a usmerňuje naše myšlienky. Kvôli nej kone 

našej mysle prejdú nevšímavo okolo buriny žiadostivosti aj strachu. Ale bez nej? Prečo by 

niekam išli, keď sa môžu pásť na zeline fantazírovania, porovnávania sa, súdenia, súperenia, 

lakomstva, samoľúbosti, hnevu, pomsty a iných burinách?  



Musíme mať pred očami jasnú víziu, kam smerujeme, víziu Božieho synovstva. Často na ňu 

hľadieť, pripomínať si ju. Kristus je naším zrkadlom. Pán zrkadlí nás, kým sme povolaní byť, 

naše pravé vykúpené Ja. Modlitba a adorácia sú tak miesta, kde si mocne uvedomujeme nielen 

Krista, ale aj seba, oboje v pravde. V Kristovi spoznávame seba. Na sebe spoznávame Krista 

prostredníctvom Jeho lásky k nám, v tom, čo pre nás urobil a v nás robí.  

A musíme byť rozhodnutí. Jasne rozhodnutí. Bez pochybovania, bez neistoty, bez nerozhodnosti. 

Musíme byť jasne rozhodnutí: toto chcem, presne toto, práve toto a nič, než toto!  

Potom by už nemalo byť ťažké udržať si na uzde myšlienky a nemárniť čas platným túlaním sa 

myšlienkami namiesto skutočného života v skutočnej Božej realite Božieho synovstva. Nie je 

ťažké mať myseľ plnú toho, čím sme a čo žijeme a čo milujeme! Vždy to tak je. Ak sme zmätení 

a milujeme svet, aj naša myseľ bude zmätená a plná sveta. Ak sme synovia a dcéry Boha a 

milujeme Božie synovstvo, bude aj naša myseľ plná tohto.  

Jasná vízia, tak jasná, že ju naozaj vidíme a vieme dôkladne popísať. A jasné rozhodnutie, túžba 

presne toto chcieť a za týmto ísť. Nemať strach uveriť, nemať strach nádejať sa. Strach je jedom 

nášho bytia rovnako, ako viera a nádej sú liekom na strach. Z toho sa rodí láska a tá potom, spolu 

s múdrosťou a poznaním, dielo dokončí. V našej mysli i na našom tele a v našom živote.  

"Boh sa stal človekom, aby sa človek stal bohom." Tak ako? Ideš sa stať bohom? Veríš, že sa to 

dá? Máš nádej, že môžeš aj ty? Máš jasnú víziu, ako to je, byť bohom, skutočne bohom podľa 

Boha a na spôsob Boha v Bohu? Vieš si to predstaviť? Vieš si seba takto predstaviť? Už teraz 

prežiť niečo z toho pocitu, aké to je? Rozhodol si sa pre to? Že toto chceš? Práve toto? Za týmto 

ideš, hneď, teraz, dnes?  

"Pozrite, akú veľkú lásku nám daroval Otec! Voláme sa Božími deťmi a nimi aj sme!" (1Jn 3, 1) 

Pozrite! Uviďte! Rozhodnite sa! Buďte! Vaša myseľ sa k tomu upne a ona vás potiahne. 

Zapriahnutá vierou a nádejou, riadená túžbou a láskou, plná vízie a chuti i vône cieľa! Keď už 

chceme snívať a fantazírovať, snívaj o tom, aké to je, byť bohom - a že ním ty sám veru už 

zakrátko môžeš byť, naozaj môžeš. Budeš, ak to len ty sám nezahodíš, lebo Boh už rozhodol, že 

hej!  

Vo vnútri aj my sme 
Svoju pravú identitu máme len vo vnútri Krista, ktorý je naším svetom a vesmírom. Kým sme v 

Ňom, sme sebou. Mimo Neho sa strácame. Strácame seba. Len v Ňom sme sebou.  

"Ostaňte vo mne a ja vo vás. Ako ratolesť nemôže prinášať ovocie sama od seba, ak neostane na 

viniči, tak ani vy, ak neostanete vo mne. Ja som vinič, vy ste ratolesti. Kto ostáva vo mne a ja v 

ňom, prináša veľa ovocia; lebo bezo mňa nemôžete nič urobiť." (Jn 15, 4-5) 



Mimo Krista nám môže naša pravá identita pripadať neskutočná, abstraktná. V Ňom je skutočná. 

Mimo Krista nás môže desiť, pretože odporuje tomu, čím nás svet presviedča, že sme. V Kristovi 

je samozrejmá a prirodzená. Je to tá najľahšia a najnormálnejšia vec na svete, byť Božím synom 

V Božom Synovi, Kristovi. Môžeme sa úplne uvoľniť, pretože kým sme takto v Ňom, sme presne 

tým, čím sme, čím byť máme. Preto "kto ostáva v ňom, nehreší; kto hreší, ten ho nevidel, ani 

nepoznal. Nik, kto sa narodil z Boha, nehreší, ale chráni ho ten, ktorý sa narodil z Boha, a Zlý sa 

ho nedotkne" (1Jn 3, 6; 5, 18).  

A na druhej strane, platí to aj obrátene: nemôžeme byť v Kristovi nijako inak, než sami Božími 

synmi a dcérami. Jedno od druhého sa oddeliť nedá. Ako starí svetskí ľudia môžeme byť pred 

Ním, pozerať na Neho. Len ako synovia môžeme byť V Ňom, synovia v Synovi. On je svetom 

Božích synov. Ako inak sa dá byť v Synovi, než ako syn?  

Ak sme takto v Ňom a On, Jeho Synovstvo, v nás, sme "dokonalí a pripravení na každé dobré 

dielo" (porov. 2Tim 3, 17) podľa Jeho slov, že "môj Otec je oslávený tým, že prinášate veľa 

ovocia a stanete sa mojimi učeníkmi" (Jn 15, 8). Preto tak nalieha: "Ako mňa miluje Otec, tak ja 

milujem vás. Ostaňte v mojej láske" (Jn 15, 9)! Pavol to sám zakúsil, keď svedčí: "Všetko môžem 

v tom, ktorý ma posilňuje" (Flp 4, 13).  

Nie je v tom žiadne tajomstvo, nič komplikované alebo ťažké. "S ním ste boli pochovaní v krste 

a v ňom ste boli s ním aj vzkriesení, aby ste vierou mali život v jeho mene" (Kol 2, 12; Jn 20, 31). 

Vierou v Kristovi zotrvávame. Vierou, ktorá je stavom mysle, stavom bytia, niečím, čo stále trvá 

- nie nejakým úkonom, ktorý sme kedysi urobili, že sme "uverili v Krista ako Spasiteľa". Tým 

viera začala, ale neskončila. Inak by to nebola viera. Touto vierou potom musíme mysľou zotrvať 

v Kristovi úplne rovnako, ako telom musíme zotrvať v Jeho Tele, Cirkvi. A to je všetko.  

V Kristovi potom nájdeme všetko: hodnotu, identitu, lásku, prijatie, nádej, silu, Ducha,... - 

všetko. V Ňom ako na Skale žijeme smelo a otvorene svoj nový život a novú identitu, verejne 

pred tvárou celého sveta a všetkých ľudí. "Veď on je náš pokoj a do pokoja vchádzame my, čo 

sme uverili, ako povedal" (Ef 2, 14; Hebr 4, 3). V Ňom máme moc žiť slobodne a prirodzene, už 

podľa novej prirodzenosti synov Boha, ktorí viac "nie sú zo sveta, ako ani ja nie som zo sveta" 

(Jn 17, 16). Kľudne nech sa na nás celý svet pozerá! Môže nás obdivovať, smiať sa z nás, chváliť, 

pohŕdať, nenávidieť, milovať,... je to jedno. My sme už v Kristovi.  

 

 


	Zvonku, alebo zvnútra?
	Kto teda sme?
	Keď myšlienky sa túlajú, alebo o roztržitosti srdca
	Vo vnútri aj my sme

